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Eestimaa külarahvas 
mõtles, võistles ja 
lustis möödunud nä-
dalavahetusel kolm 
päeva Tartumaal, va-
lis Eestimaa parimad 
külad ja pani lõpuks 
nahka kogu Eesti-
maa.

Sirje Veldi

Möödunud reede vara-
hommikul suundusid eri-
nevaist Eestimaa paigust 
bussitäied külarahvast Tar-
tumaale ja said kõik kokku 
maapäeva avamisel Rannu 
rahvamajas.

Läänemaa delegatsioon 
ütles, et neil kulus kümnest 
vallast 22 inimese kok-
ku kogumiseks aega kaks 
tundi. Oma maakonna tut-
vustamiseks võeti Rõudest 
kaasa kangastelgedel koo-
tud kotid, Üdrumalt puust 
mänguasjad, Hanilast 
kuuekeeleline kannel ja 
luust vurrid, Kiidevalt pui-
dust seinakaunistused, Ris-

tilt ning Üdrumalt klaasist 
seinakellad ja vaagnad, li-
saks veel esimese õhtu suu-
re söömaaja toidud. Seda-
viisi toimetas sel hommi-
kul maarahvas kõigis maa-
kondades.

Enne Randu saabumist 
sõitsid delegatsioonid rin-
gi mööda Tartumaad, kus 
neid võõrustasid Tartumaa 
vallad, kes sel moel maa-
päevast osa ja omi tegemisi 
tutvustada said. Välisküla-
listele korraldati õppereis 
läbi Lääne-, Pärnu- ja Vil-
jandimaa külade ning Ran-
nus toimunud rahvusva-
helisel konverentsil loodi 
uus rahvusvaheline ühen-
dus ERCA (European Rural 
Community Association, 
tõlkes Euroopa maa-elu 
ühenduse assotsiatsioon).

Maapäevale paluti või-
maluse korral tulla eesti 
rahvariietes, mille vastu ei 
eksinud ka president Ilves, 
kes saabus reedesele ava-
üritusele pikkades saabas-
tes ja kuumale ilmale vaa-

tamata viskas üle ka pika 
mulgi kuue. President aval-
das tunnustust Kodukandi 
liikumisele ja ütles, et Ees-
timaal ringi sõites ja väljas-
pool Tallinnat näeb ta Ees-
timaa külasid, mis just vii-
mase kahe aastaga on kii-
resti arenenud.

“Just külad pakuvad üha 
enam turvalisust ja kodu-
tunnet, maal on kodani-
keühenduse tunnetus vä-
ga tugev, kohati tuleb te-
ha isegi neid asju, mida 
võiks teha riik,” ütles Too-
mas Hendrik Ilves ja mär-
kis tunnustavalt Jumin-
da küla, kus külamehed 
võtsid kokku ja hakkasid 
ühisel jõul Juminda pool-
saarel patrullima, et taga-
da külaelanike turvalisus. 
Või Rõude küla, kus sule-
ti postkontor ja Rõude kü-
laselts asutas ise esimese 
mittetulunduslikult tööta-
va postkontori. President 
avaldas lootust, et ka valit-
suse tasandil saadakse roh-
kem aru kodanikeühendus-

te rollist ja ollakse valmis 
neid ka riigi poolt rohkem 
toetama.

Avamisel tervitas maa-
rahvast ka põllumajandus-
minister Helir Valdor See-
der, regionaalminister Siim 
Valmar Kiisler, samuti Tar-
tu maavanem Esta Tamm. 
Riigikogu esimees Ene 
Ergma kuulutas välja aasta 
külad ja Külaliikumise Ko-
dukant asutajaliige ja esi-
mene president Mikk Sarv 
pani aga kogu saali päeva-
kohasel teemal regilaulu 
laulma.

Maapäeva peateema oli 
“Teotahtelised külad, jät-
kusuutlik maapiirkond”, 
mille üle arutleti teisel 
päeval töötubades, mis toi-
musid erinevates Tartumaa 
valdades.

Maapäeva lõpetami-
sel Tartumaalt sümbool-
set teatepulka järgmise-
le maapäeva korraldajale 
Läänemaale üle andes üt-
les Tartu maavanem Esta 
Tamm: “Kodukandis on vä-

ga erilised inimesed, nen-
dega koos muutud ka ise 
paremaks. Mul tekkis ju-
ba hirm, et äkki president 
ja ministrid mõtlevadki 
nüüd, et kõik ongi nii häs-
ti, et külad saavad ka hak-
kama ja et Eesti elus ei pea-
gi ehk enam midagi muut-
ma.”

Esta Tamm kinkis Ko-
dukandile Tartumaa õnne-
nööbi, mis küll pluusi et-
te õmblemiseks suur, kuid 
hoiab eemale kõik halva.

Jäi veel Mihkel Zilmer 
juuniori loodud külade 
sümfoonia esmaettekanne, 
mis kõlas lindilt taustaks 
slaidiprogrammile ja pak-
kus helgeid hetki mõtisklu-
seks, enne kui asuti sööma 
Siiri Puhalaineni ja tema 
15 abilisega valminud Ees-
timaa kaardi kujulist leiva-
talu ning asuti koduteele.

Järgmine maapäev toi-
mub juba ületuleval aastal 
Läänemaal.
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esitleti külade 
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Linnapea kutsub 
liituma ühisveevärgi ja 
-kanalisatsiooniga. Lk 7

Elvas tuleb 
taaskasutuslaat

MTÜ Hoolekoda kor-
raldab projekti “Aita 
uuele elule!” raames 
22. augustil toreda pe-
repäeva. Kaasa löövad 
Humana Eesti Ühendus 
projektiga “Pluus on si-
nu pakend” ja toetab El-
va linnavalitsus.

Laat, tervisetelk ja 
batuut seatakse üles 
kella 10st, kuid neilt, 
kes ei soovi laadal ise 
müüa, võetakse vastu 
riideid juba kella 9st. 
Kell 12 alustab Humana 
töötuba.

“Sel päeval peaks 
jätkuma tegevust kogu 
perele, ka isadele,” üt-
leb üks ürituse korral-
dajaist Kai Räisa. “Nei-
le pakub ehk huvi vi-
bulaskmine, mida kor-
raldab Tartumaa ter-
visespordikeskus. Ter-
visetelgis saab mõõta 
lihtsamaid tervisenäi-
tajaid, töötubades an-
da väsinud riideeseme-
le uus elu, lapsed või-
vad tulla omi mänguas-
ju müüma. Seda ei pea 
tegema raha eest, võib 
ju ka lihtsalt vahetada.”

Vastu võetud riided 
viiakse Humana kesku-
sesse, kus nad sorteeri-
takse, vajadusel antak-
se uus ilme ja pannakse 
uuesti müüki. Kai Räisa 
rõhutab, et Humana võ-
tab vastu ja viib ära ai-
nult riideid. Kes soovib 
müüa muid esemeid, 
peab seda tegema ise ja 
müümata jäänud asjad 
pärast laata ka ise ära 
viima.

 “Väga tihti selliseid 
üritusi teha ei saa, aga 
kord või paar aastas 
peaks olema piisav,” üt-
leb Räisa. EPP

Kogudus jagas 
humanitaarabi

Elva baptistikogudus 
jagas eelmisel nädalal 
Rootsi sõpruskoguduse 
poolt suuremas kogu-
ses annetatud humani-
taarabi. Kui varem olid 
rootslaste abisaadetised 
suunatud paljulapselis-
tele peredele, siis nüüd 
said sellest osa kõik abi-
vajajad.

Kuna kogudus väär-
tustab elu materiaal-
se külje kõrval vaimset, 
pakuti inimestele ka 
hingelist tuge. Kogudu-
sel on kavas korraldada 
sedalaadi heategevus-
likke üritusi iga paari 
kuu järel. EPP

KODUKANT Eesti Külade Maapäevi on korraldatud 1996. aastast

Maapäeva esimesel õhtul oli Rannu rahvamaja taga pargis suur piknik, kus maakonnad pakkusid põnevalt valmistatud toite: tumelillat kartulit 
silgurullidega, vardas küpsenud metssiga, suitsutatud või kuivatatud kala, vahukoort linaseemnejahuga, soolast kama ehtsa hapupiima, sibula 
ja tilliga; loomulikult oli laudadel ka kodus küpsetatud leiba ja saia, veini ja õlut ja palju muud. Pildil määrib president Ilves Hiiumaal küpsetatud 
leivale ehtsat talu võid ja kiidab perenaisi. Foto: Sirje Veldi
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Läänemaa maavanem 
Neeme Suur oli tükike-
sega Stenbocki majast 
üsna rahul, kuid muidu 
näis pisut murelik. Küllap 
mõtles mees, millega siis 
2011. aastal Läänemaa 
võiks külarahvast kostita-
da ja kuidas korraldami-
ses mitte Tartumaale alla 
jääda.

Maapäev pildis

Esimese õhtu kultuuriprogrammi tähed olid vaieldamatult vinged Meeksi mehed, kes 
said sel õhtul küll hoobilt kuulsaks üle Eestimaa.

Teatevõistlusel tuli ükshaaval selga panna ja seljast 
võtta tuletõrjuja töövorm ning kõige lõpuks “teha 
sitikat” ehk võtta asend, nagu pildil näitab Tartumaa 
võistkond ja siis sedasi joosta finišisse. Kõige kiiremini 
sai sellega hakkama Võrumaa.

Oksjonil läks enamasti kõik loosi alghinnaga 75 krooni. Hiiumaa delegatsiooni juht 
Ester Tammis pakkus oksjonile Hiiumaa pabulaid alghinnaga 25 krooni karp.

Maapäeva lõpus pani maarahvas kamba peale nahka kogu Eestimaa. Siiri Puhalaineni koos 15 vabatahtliku abilise-
ga meisterdatud Eestimaa kaardi kujulise ja üle 40 kilo kaalunud leivatalust lõigati igale maapäevalisele tükike. 
Alustati loomulikult Stenbocki majast. Fotod: Sirje Veldi

Maapäeval tegutsenud 
fotograafide stiilinäide.

Tartu maavanem Esta Tamm ei lahkunud ka pühapäeval 
toimunud suurelt maapäeva laadalt tühjade kätega. 
Midagi sai aia iluks ja midagi ka tervisele.

Mida peate tänavuse Maapäeva kõige 
suuremaks kordaminekuks?

Liina Saar, liiku-
mise Kodukant ju-
hatuse esimees: Ko-
gu VIII Maapäev oli üks 
suur kordaminek. Tar-
tumaa Kodukandi ja va-
batahtlike suurepära-
ne töö ning fantastili-
ne meelelahutusprog-
ramm, mis tipnes “Tu-
handed külad” sümfoo-

nia ja leivatalu söömisega. Riigi ja valitsuse esindatus 
kõige kõrgemal tasemel – on oluline teada, et meist 
hoolitakse ja meie arvamusega arvestatakse. Täht-
samaks pean moderaatorite ja maapäevaliste tehtud 
tööd töörühmades. Mõttetööst kujunes Kodukandile 
selge ja konkreetne otsus, mille kohaselt me järgmi-
sel kahel aastal pöörame suuremat tähelepanu noorte-
le, rahvakultuurile ja eestkostele, jätkame kogukonna 
teenuste kaardistust ja tööd külavanematega ning tee-
me koostööd tegevusgruppidega maaettevõtluse vald-
konnas. Meie eestvedamisel loodi rahvusvaheline or-
ganisatsioon ERCA.

Kai Krabo, liiku-
mise Kodukant te-
gevjuht: Et majandus-
lik madalseis ja problee-
mid PRIA rahade koor-
dineerimisega ei viinud 
külainimeste tuju al-
la. Raha teema üleüld-
se jäi tahaplaanile, ku-
na üritus ise oli nii mee-
leolukas ning lahe, mil-

lele muidugi aitas kaasa ka suurepärane ilm.

Aime Vilu, Kodu-
kant Tartumaa ju-
hatuse liige: Meie, 
korraldaja-maakonna 
jaoks oli suurim korda-
minek kõikide valda-
de ja seltside hea koos-
töö Maapäeva korraldu-
ses ning fantastiline va-
batahtlike meeskond, 
kellest igaüks tundis, 

et just temast sõltub Maapäeva kordaminek. See soe 
meeskonnatunne ja tunnetamine annab hästi palju 
energiat ja jõudu.

Priit, Laineste, 
Tartumaa korral-
dustiimi liige: Ar-
van, et kogu Maapäev 
Rannus oli üks suur 
kordaminek! Tahtsime 
näidata oma kodu sel-
lisena nagu ta on. Näi-
tasime. Kõigile on olu-
line, et oma kodu pais-
taks teistele ilusam 

ning parim. Tegelikult ongi, aga seda pole vaja tõesta-
da iga hinnaga, vaid näidata kogu hinge ja olemusega. 
Selle nimel ei peagi alati ületamatuid ohvreid tooma, 
vaid vahel lihtsalt oma südant kuulama.

VASTAB 
KORRALDUSTOIMKOND
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MIS JUHTUS
Rõngu vallas

06.08 kl 19.23 juhtis 
Andres (1967) sõidukit, 
mis ei olnud nõuetekoha-
selt läbinud tehnoülevaa-
tust.

08.08 kl 10.50 ajal võt-
tis Jaak (1967) Rõngu 
alevis Valga mnt 1 asu-
vast kauplusest A&O pa-
ki suitsu Next maksumu-
sega 26.40 ning möödus 
kassast kauba eest tasu-
mata. Isik peeti tänaval 
kinni, kaup oli rikutud.

10.08 kl 07.45 juhtis 
Andres (1972) mootorsõi-
dukit asulavälisel teel kii-
rusega, mis ületas lubatu 
27 km/h võrra.

11.08 kl 08.23 ajal juh-
tis Maibrit (1981) mootor-
sõidukit asulavälisel teel 
lubatust 36 km/h võrra 
kiiremini.

Rannu vallas
07.08 kl 20.40 taba-

ti sõidukiroolist Priit 
(1981), kellel polnud vas-

tava kategooria mootor-
sõiduki juhtimise õigust, 
sõiduk ei olnud nõuete-
kohaselt läbinud tehno-
ülevaatust ja oli ümberre-
gistreerimata. Ette ei ol-
nud näidata ka kehtivat 
liikluskindlustuse poliisi.

Konguta vallas
06.08 kl 18.37 sõitis 

Susanna (1950) asulavä-
lisel teel lubatust kiiremi-
ni 49 km/h võrra.

11.08 kl 18.15 rikkus 
Hillar (1965) Soova külas 
avalikku korda, kasuta-
des ebatsensuurseid väl-
jendeid.

Nõo vallas
06.08 kl 12 ajal ei-

ras Raigo (1988) sõidukit 
juhtides teekattemärgise 
"Kahekordne pidevjoon" 
nõudeid.

11.08 kl 15 ületas Kal-
ju (1968) sõidukit juhti-
des teekattemärgist “Pi-
devjoon”.

Omaaegse Tartu tu-
dengite ülimenuka 
ansambli hittloost 
kujunes Eestimaa kü-
lade mitteametlik 
hümn, millest tehtud 
sümfooniat esitleti 
möödunud pühapäe-
val Rannus toimunud 
Eesti Külade Maapäe-
val.

Sirje Veldi

Kui me 1977. aastal 
õmmikatega hommikul 
põllule tööle ja õhtul tagasi 
laagrisse sõites üürgasime 
lahtises autokastis laulda 
“Tuhanded külad, tuhan-
ded talud...” või siis mõnd 
teist üliõpilastelt kuuldud 
laulu, mis keskkooliõpilas-
te hulgas väga popid olid, 
siis ei teadnud meist keegi 
päris täpselt, kes need lau-
lud loonud on. Ja tol hetkel 
polnud see nagu olulinegi. 
Need olid tõepoolest just-
kui rahvalaulud, mille sõ-
nad kellegi suust märkmik-
ku üles kirjutatud...

Isa tegi laulu, poeg 
sümfoonia

Kahtlemata on praegu-
se Tartu Ülikooli professo-
ri Mihkel Zilmeri loodud 
laul “Eestimaa” (Tuhanded 
külad...) Tartu omaaeg-
se tudengipundi Rajacase 
kuulsaim hitt, mille origi-
naal võeti linti 1974. aas-
tal, kuid mis elab tänase-
ni edasi ligi sajas erinevas 
variandis.  Külaliikumise-
le Kodukant on see kujune-
nud mitteametlikuks hüm-
niks ja nüüd on sellest Mih-
kel Zilmer juuniori käe all 
saanud ka sümfoonia, mil-
le esmaettekanne Eestis, 
küll lindilt, oli möödunud 
pühapäeval Rannus toimu-
nud Eesti Külade VIII Maa-
päeval.

“Sümfoonia tegi sel-

lest laulust tõesti mu poeg 
Mihkel, kellele ma kuna-
gi naljaga pooleks maini-
sin, et mina rahastan sinu 
muusikaõpinguid, et näita 
nüüd, mida sina oskad,” üt-
leb Mihkel Zilmer seenior. 
“Ju siis geenid on ikka olu-
lised, sest esimese väikese 
sümfoonia kirjutas ta juba 
Miina Härma koolis õppi-
des. Praegu õpib ta Hollan-
di konservatooriumis filmi-
muusikat ja ka see sümfoo-
nia oli tal portfolios ning 
avaldas sealsetele profes-
soritele muljet.”

Mihkel Zilmeri “Eesti-
maa” sündis 1971. aasta 
augustis-septembris Tar-
tus. Ehk nagu Rajaca ko-
duleht mainib “raskel ajal, 
mil nn laulva revolutsioo-
nini oli jäänud umbes 20 
aastat...”

“Mõtteis mõlkus see laul 
juba pisut enne, kui valmis 
sai. Meil polnud mõtet te-
ha selle lauluga revolut-
siooni, kuid olin juba siis ja 
olen ka praegu veendunud, 
et Eestimaa tegelik sisu pü-
sib külal, mis on Eestimaa 
hing või sõnum, maa sool 

ja kõik see kokku,” räägib 
Mihkel Zilmer.  “Olime tol-
lal väga noored, kuid sel-
le üle sai päris tõsiselt mõ-
tiskletud. Seda enam, et 
olen ka ise maalt pärit, Val-
ga ja Võrumaa vahelt.”

Vikerraadiol valmis ju-
tuplaat Liina Kusma kuna-
gisest populaarsest raadio-
saatest Päevatee, kus Mih-
kel Zilmer rääkis normaal-
sest söömisest. Ja et see 
poleks ainult jutuplaat, siis 
seal on ka see Eestimaa ori-
ginaalvariant ja siis ka see 
sümfoonia,” ütleb Zilmer.

Professorite ansambel 
Viru Folgil

1966.-1968. aastatel üli-
populaarne Tartu tudengi-
punt Rajacas astus möödu-
nud aastal taas üles Viru 
Folgil ja vahepeal profes-
soriteks saanud ansambli-
liikmed teenisid taas publi-
ku sooja vastuvõtu. See ol-
nud kunagise bändiliikme 
Aarne Vaigu idee, kes peab 
Käsmus kaptenitalu.

“Ta tahtis ilmselt endisi 
tundeid üles soojendada,” 
ütleb Zilmer seenior.

Rajacas pidi esialgu esi-
nema klubis, kuid selgus, 
et kõik soovijad sinna ei 
mahu, mistõttu esineti 
rannas. Muidugi oli seal ka 
neid inimesi, kes Rajacat 
juba ülikooliajast mäleta-
sid.

“Rajaca plaati on üri-
tatud kokku panna küll, 
sest meil on ka väga ilu-
said lüürilisi lugusid, mida 
polegi keegi väga kuulnud, 
neid võiks ka täna veel lin-
ti laulda,” räägib Zilmer. 
“Kui seda võtaks keegi te-
ha, siis meie taha see ei jää. 
Ühe plaadi tegi valmis Vi-
kerraadio, kuid seda ei ha-
kata poodides müüma.”

Rajacast veel http://
va na .v i r u fol k .ee/ E s t /
Rajacas/Blogi.html.

Omaaegsest tudengilaulust 
sündis külade sümfoonia

Mihkel Zilmer seenior Eesti Külade Maapäeval Rannus. 
Foto: Sirje Veldi

Liikumine Kodukant 
kuulutas tänavu juba kol-
mandat korda välja Aasta 
küla konkursi, tunnusta-
maks toimekaid külasid. 
Tänavu ei suutnud ko-
misjon taas eelistada üht 
küla teisele ja nii pärja-
ti aasta küla 2009 tiitli-
ga kaks küla: Viitina kü-
la Võrumaalt Rõuge val-
last ja Kiideva küla Lää-
nemaalt, Ridala vallast. 
MTÜ Kodukant premee-
ris mõlemat küla 10 000 
krooniga ja külad kanti 
Liikumise Kodukant au-
raamatusse. Külade tun-
nustamist toetasid AS 
Eesti Pagar, Tartumaalt 
Vorbuse küla Kivisäki ta-
lu ja Pööritsa küla Pärna-
mäe talu.

Kiideva külla minnes 
ei kujuta hästi ette, et 
üheksa aastat tagasi oli 
see mereäärne küla pea-
aegu inimtühi. Nagu kü-
larahvas ütleb, tabas aas-
tal 2000 küla keeristorm 
– küla hakkas elama ja 
see peatas küla laiali-
jooksmise protsessi. Tä-
na on külas koduloomuu-
seum, looduskamber, loo-
dusõpperada, saun-seltsi-
maja, postijaam, keisri-
koda ja linnutorn. Ainult 
põllumajandusest elatu-
vaid talunikke siin pole.

Vanast ja väsinud ka-
lurikülast on saanud tu-
gev ja ühtehoidev küla, 
kus aastaringselt elab 52 
inimest, suviti aga kas-
vab elanike arv kahe-
kordseks. Kohalikku elu 
arendab MTÜ Kiideva 
Külaselts eesotsas Tiiu 
Tomingasega, kel “...pii-
sab vaid mõnelt kooli-
tuselt saadud järjekord-
se ideega lagedale tulla, 
kui noored mehed “härjal 
sarvist haaravad” ja järje-
kordne projekt käima lä-
heb. Ja kedagi ei pea mil-
lekski sundima, igaüks 
teab ja tunneb selles kü-
las oma vastutust, on see 
siis (Kiideva keeles) su-
veinimene, laenulaps või 

küla ataman,” kirjutab 
juuli/augusti Külakiri.

Viitina külas elab 170 
inimest ja külaseltsi ees-
otsas on noored mehed, 
mis komisjonile kohe sil-
ma jäi. Külavanem Peep 
Kimmel on ühtlasi ka 
1997. aastal asutatud kü-
laseltsi eesotsas, millel 
liikmeid 30.

“Oleme küla, kus on 
oma traditsioonid, mi-
da hinnatakse,” ütleb 
Peep Kimmel. “Külas ei 
ole mitte ühtegi tühja ta-
lu ega vaba maalappi. Ka 
kinnisvaraarendajad ole-
me ühiste jõududega kü-
last lihtsalt eemale hoid-
nud. Oleme uhked, et 
meil on küla, kuhu tul-
lakse, mitte ei minda.”

Pisut üle kümne aasta 
tegutsenud külaselts on 
suutnud külas juba pal-
ju teha. 2003 valmis kü-
la arengukava, praegu 
koostamisel uus aastani 
2017. Aastaid tagasi las-
ti õhku järveäärne vana 
lagunenud kolhoosikon-
tor ja seal toimus tänavu 
juba 11. korda kalapüü-
givõistlus “Viitina kuu-
rits”. Möödunud aastal 
rekonstrueeriti PRIA abi-
ga jahionniks küla servas 
üks lagunenud küün, mis 
on mõnusaks kooskäimi-
se kohaks. PRIA ja val-
la toel on rekonstrueeri-
tud ka Viitina seltsima-
ja ja Järvesaare laulula-
va. Möödunud aastal sai 
küla KIKi rahastatud vee- 
ja kanalisatsioonivõrgu 
ehitusega puhta vee ning 
nüüd käib tänavavalgus-
tuse rajamine.

Tänavusele konkursile 
esitati kümme küla ja viis 
külade piirkonda. Kon-
kurss aasta küla 2009 
viidi läbi projekti “Külad 
tuntuks ja tunnustatuks 
– aasta küla 2009" raa-
mes Vabaühenduste fondi 
toel ja Avatud Eesti Fondi 
vahendusel. 
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VAREM VALITUD AASTA KÜLAD:
 2005 Kamari küla Jõgevamaalt ja Uljaste küla Lää-

ne-Virumaalt
 2007 Kuhjavere küla Viljandimaalt

Kiideva ja Viitina – võrdselt parimad

Konkursikomisjoni liige Ene Ergma koos Kiideva ja 
Viitina küla eestvedajatega. Foto: Sirje Veldi

Elva linnavolikogu ot-
sustas esmaspäeval mitte 
nõustuda Rõngu valla ette-
panekuga korrigeerida lin-
na ja valla vahelist piiri sel-
liselt, et Elva ja Käärdi pii-
ril asuva Maasikamäe um-
bes 1,1 ha suurune maa-
tükk, mis on reformimata 
riigimaa, jääks Rõngu val-
la piiridesse.

Piiride muutmise vaja-
dust põhjendas Rõngu vald 
vajadusega tagada tuleva-
se Käärdi lasteaia terviklik 
lahendus, haarates laste-
aia maaüksust ümbritseva 
maa-ala detailplaneeringu-
ga ka Maasikamäe.

Käärdi arendusselts on 
korrastanud kahel korral 
koos Rõngu vallaga Maa-
sikamäed ja korraldanud 
seal sel suvel kaks avalik-
ku üritust ning on huvita-
tud, et Maasikamäe säi-

liks avalikuks kasutami-
seks mõeldud puhkealana, 
nagu ta on praegu Elva lin-
na üldplaneeringus. Suht-
lemine ühe omavalitsusega 
lihtsustaks asjaajamist.

Elva linnavolikogu maa- 
ja keskkonnakomisjon aru-
tas ettepanekut 10. juunil 
ning otsustas halduspii-
ri mitte korrigeerida, küll 
aga maa munitsipaliseeri-
da ja jätta sotsiaalmaaks, 
mida võiks anda vajadusel 
Rõngu vallale kasutada.

Volikogu liige Eva Kams 
küsis, miks selle maa ots-
tarve peab olema sotsiaal-
maa, miks mitte elamu-
maa. Talle vastasid linna-
ametnikud, et see on vas-
tavuses kehtiva üldplanee-
ringuga. 
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Linn ei andnud 
vallale maad
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Õppimine ei puudu-
ta koolijütse ja tu-
dengeid, vaid ka täis-
kasvanuid, kel ava-
neb Elva koolituskes-
kuse kaudu võima-
lus end soodsalt ko-
du lähedal koolitada. 
Vastloodud Elva Koo-
lituskeskuse juhataja 
Krista Noorkõiv (pil-
dil) lubab arvestada 
rahva koolitussoovi-
dega. 

Sirje Veldi

MTÜ Elva Koolitus-
keskus on nüüd ka 
ametlikult olemas. 
Millega põhiliselt te-
gelete?

Meie missioon on toeta-
da üksikisikute terviklik-
ku arengut läbi kvaliteetse 
elukestva õppe ning aida-
ta kaasa ettevõtete ja orga-
nisatsioonide jätkusuutlik-
kuse ja konkurentsivõime 
tõstmisele nende inimkapi-
tali arendamise kaudu. 

Suvel jätkus Elva Koo-
lituskeskuse edasiste te-
gevuste planeerimine, õp-
pekavade koostamine ja 
nendele koolitusloa taot-
lemine. Vastavalt kehti-
vale korrale tuli selleks 
meie mittetulundusühin-
gu juurde moodustada era-
kool. Nüüdseks on kogu 
see protsess edukalt läbi-
tud ja Elva Koolituskesku-
se Erakool on Haridus- ja 
Teadusministeeriumi poolt 
tunnustatud täiskasvanute 
koolitusasutus ning meile 
on välja antud koolitusluba 
nr 5440 HTM. See tähen-
dab, et võime läbi viia nii 
tööalaseid kui ka vabahari-
duslikke koolitusi. 

Kus koolituskeskus 
asub?

Koolitused toimuvad El-
va linnavalitsuse lahkel loal 
matkakeskuses. Kuid vii-
me koolitusi läbi nii Elvas 
kui ka väljaspool. Koolita-
jad on meil samuti üle Ees-
ti, nii Elvast, Tartust, Tal-
linnast. Peame oluliseks, 
et  koolitaja  oleks oma ala 
hästi tundev ja edasi anda 
suutev professionaal. Kuid 
võimalik on kutsuda kooli-

taja ka töökohta või korral-
dada koolitus kusagil mu-
jal, näiteks mõnes turismi-
talus või kasvõi välismaal. 

Keda koolitate? 
Lühidalt öeldes kõiki, kes 

soovi avaldavad. Püüame 
olla selles osas hästi paind-
likud ja pakkuda koolitu-
si nii ettevõtetele, asutus-
tele kui ka erinevatele hu-
vigruppidele, näiteks hari-
dustöötajatele. Ettevõtetele 
ja asutustele pakume näi-
teks juhtimise alast kooli-
tust (juhtimise psühholoo-
gia, meeskonnatöö, konf-
liktide lahendamine, läbi-
rääkimised, strateegia, or-
ganisatsioonikultuur jne), 
projektijuhtimist, sünd-
musturundust (sündmus-
te ettevalmistamine, läbi-
viimine ja turundus). Õpe-
tajaid koolitame Thomas 
Gordoni metoodika põhjal. 
Vabahariduslikuks koolitu-
seks on meil kinnitatud õp-
pekavad järgmistel teema-
del: lapsevanemate kooli-
tus, tervislikud ja säästli-
kud eluviisid. 

Praegusel keerulise ma-
jandusliku ümber struktu-
ree rumise ajastul vaja-
vad inimesed teistsuguseid 
koolitusi. Eriti hinnatud on 
inimest toetavad koolitu-
sed. Inimesi huvitab, kui-

das  uutes oludes toime tul-
la, muutusi juhtida ja en-
nast arendada. Päevakor-
ral on tervise, jätkusuut-
likkuse ja meid ümbritseva 
keskkonnaga seotud tee-
mad. 

Neid kõiki on nüüd või-
malik saada ka kodu lähe-
dal,  kaugele ja kallile koo-
litusele sõitmata. Teie soo-
vid on oodatud telefonil 
516 7362 või e-maili aad-
ressil knoorkoiv@gmail.
com või postiaadressil Jaa-
ni 7. 

Esimesed koolitused 
on juba toimunud?

Jah, on toimunud kaks 
aianduskursust Aarne 
Kähri juhendamisel, Reet 
Priimann on läbi viinud 
seminari keskkonnamuu-
tustest ning nende mõjust 
meie tervisele. Eeloleval 
hooajal on plaanis alusta-
da koolitustega säästvaid 
ja tervislikke eluviise kä-
sitlevatel teemadel, kaasa 
arvatud  säästev renovee-
rimine. Seda kõike aga ju-
hul, kui need teemad elva-
lastele huvi pakuvad. Vaja-
dusel on võimalik läbi viia 
näiteks ka keelekursusi.  
27. augustil ootame matka-
keskusse MTÜ-de, seltside, 
klubide esindajaid, kellele 
Tartu Ärinõuandla konsul-
tant Marina Laineste rää-
gib majandustegevusest 
MTÜ-des ja juhatuse vas-
tutusest.  Peagi saabub 15. 
september, mis on linnava-
litsuselt järgmiseks aastaks 
toetuse küsimise tähtaeg ja 
sel infopäeval räägime sel-
lestki. Infopäevale saab 
end kirja panna alates  21. 
augustist eespoolmainitud 
telefonil.

Kuidas sellise koo-
lituskeskuse loomise 
mõttele tulite?

Oma esimesed kogemu-
sed seoses täiskasvanute 
koolitusega sain Elva Rah-
vakoolist, kui Nääli Reba-
ne kutsus mind 1996. aas-
tal haridusprojekte läbi vii-
ma. Sealt algas ka koostöö 
Eesti Täiskasvanute Assot-
siatsiooniga ANDRAS, kus 
tegin läbi 160 tunnise täis-
kasvanukoolitaja kursuse 
ning osalesin nende poolt 

läbiviidud täiskasvanute 
koolitusvajaduse uuringus.

Selle aasta alguses te-
gi Leelo Suidt mulle ette-
paneku hakata Elvas uues-
ti täiskasvanute koolitust 
edendama. Kevadistel üle-
eestilistel mõttetalgutel sai 
see mõte välja käidud ja 
tundus, et Elvas on huvilisi 
ning minul kogemusi ja os-
kusi, et see koolituskeskus 
Elvas reaalselt käima lüka-
ta. Ehk siis see on ka nende 
mõttetalgute reaalne tule-
mus.

Juunis uurisin Elva mit-
tetulundusühingute, seltsi-
de ja klubide koolitusvaja-
dusi ja selle põhjal sai kok-
ku pandud eelolevast sügi-
sest kevadeni kestev kooli-
tusprogramm, millele taot-
leme toetust Hasartmän-
gumaksu Nõukogult. Plaa-
nis on luua kontakte teiste 
koolituskeskustega, et va-
hetada ideid ja teha midagi 
ka ühiselt. Võimalik on te-
ha ka rahvusvahelist koos-
tööd, kasutades juba ole-
masolevaid otsekontakte 
ning luues uusi. Elva Koo-
lituskeskus on valmis iga-
külgselt osalema inimeste 
koolitamisega seotud aren-
dustegevuses, uute siht-
gruppide ja nende koolitus-
vajaduse väljaselgitamises.  

Milliste koolituspro-
jektidega olete varem 
tegelnud?

Olen töötanud  kümme 
aastat koolitusjuhina Kon-
sultatsiooni- ja Koolitus-
keskuses Geomedia, kus li-
saks koolituste korraldami-
sele koordineerisin ka mit-
meid rahvusvahelisi hari-
dusprojekte. Olulisematest 
võiks nimetada Leonardo 
da Vinci projekti, mille 
raames töötasime rahvus-
vahelise meeskonnaga väl-
ja vastutustundliku ette-
võtluse koolitusmetoodi-
ka väikeettevõtetele. Teine 
suur töö oli EQUAL-i prog-
rammi projekt, mis oli suu-
natud lapsevanemate koo-
litusele. Töötasime emade-
le-isadele välja kolm kooli-
tuskava, mis aitab neil pa-
remini toime tulla iseen-
da ja perega, ühitada oma  
töö-  ja pereelu. 

 
Toimetaja Sirje Veldi Tel. 730 9899 
e-mail: epoiss@kodu.ee

Toimetusel on õigus kaastöid toimetada ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega tagastata. 
Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee või tel. 646 3363

Väljaandja OÜ Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. 
Toetaja Elva Linnavalitsus. Kuulutuste vastuvõtt E, T, K kella 9-17 raekojas 
Kesk 32 tuba 209. Kujundaja-küljendaja Kristina Kütt. Trükk AS Võru Täht

Koolituskeskus juba töötab

Elva linn esitab Kesk-
konna Investeeringute 
Keskuse (KIK) meetmes-
se “Taastuvenergiaallika-
te laialdasem kasutami-
ne energia tootmiseks” 
projekti “Elva keskkat-
lamaja trasside rekonst-
rueerimine ja kaugkütte-
võrgustiku laiendamine”. 
Projekti eeltööna on 125 
000 krooni eest projek-
teerinud trassid OÜ Mär-
ja. Projektipaketi, mis si-
saldab ka erinevaid ana-
lüüse, pani kokku OÜ 

PA&KO ja sellele on ku-
lunud 24 000 krooni. Re-
konstrueerimise ja laien-
damise tööde maksumu-
seks hinnatakse 8,05 mil-
jonit krooni, millest pool 
tuleb projekti edukaks 
kuulutamise puhul toetu-
sena ja teise poole peab 
investeerima Elva linn. 
Projektile rahastamisot-
sus loodetakse saada sel-
le aasta lõpuks. 

EPP

Soojatrasside projekt läheb teele

11.08 otsustati:
Anda välja kirjalik 

nõusolek Tartu mnt 5 
ühiskanalisatsiooni liitu-
misrajatise väljaehitami-
seks.

Anda välja kirjalik 
nõusolek vee- ja kanali-
satsioonitrassi väljaehita-
miseks Kase tn 14,  Mu-
ru tn 11, Palu tee 12, Käo 
tee 60, Käo tee 16, Põllu 
tn 1, Põllu tn 8, Kruusa tn 
1, Kruusa tn 3, Kruusa tn 
32, Nurme tn 1, Nurme 
tn 4, Nurme tn 5, Nurme 
tn 6, Nurme tn 8.

Anda ehitusluba El-
va linna Keskkatlamaja 
piirkonna soojatrasside 
rekonstrueerimiseks ja 
laiendamiseks; raieluba 
Tartu-Valga 449,8 - 451,8 
km katastriüksusel ühe 
paju ja ühe pärna raiumi-
seks ning Raudtee tänava 
maal kasvava kahe jalaka 
raiumiseks.

Määrata lapse sün-
nitoetus Kaire Ilissonile, 
Jana Saksale, Merle 
Ermelile, Sigrid Hirschile, 
Katriin Klausile; Mahla-
mäe tn 17b katastriük-
suse sihtotstarve; Vaik-
ne tn 21b katastriüksuse 
sihtotstarve; Mahlamäe 
tn 15 katastriüksuse siht-
otstarve.

Mitte algatada El-
va linnas keskkatlama-
ja piirkonnas soojatras-
side rekonstrueerimiseks 
ning rajamiseks kavanda-
tava tegevuse keskkon-
namõju hindamist.

Kanda majandus-
tegevuse registrisse 
Reinsalu Teenused OÜ, 
Tartu mnt 40B, mootor-
sõidukite üürimine; Kusti 
OÜ, Kirde 1, tööstuskau-
pade müük.

Eraldada Elva linna 
2009. aasta eelarve re-
servfondist 7050 kroo-
ni Elva Väikelastekodule 
kingituse Pallimeri ost-
miseks.

Korraldada kohali-
ku omavalitsuse volikogu 
valimisteks 18. oktoob-
ril 2009 hääletamine El-
va linnas valimisjaoskon-
nas nr 1, hääletamisruu-
mid asuvad Kesk tn 32 El-
va linnas.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Elva lin-
nas Nõmme tn 30 asuva 
maaüksuse taotlemine 
Elva linna munitsipaal-
omandisse.

Sõlmida töövõtule-
ping OÜ-ga Aas lasteaia-
le Murumuna vooditarve-
te valmistamiseks; Eesti 
Energia Jaotusvõrgu OÜ-
ga liitumislepingu muut-
miseks, amprite juurde-
ost; Varik Projekt OÜ-ga 
lasteaed Murumuna vana 
hoone katuse ja fassaadi 
projekteerimiseks.

Anda Elva Linnavalit-
suse tänukiri Elva las-
teaed Murumuna õpetaja 
abile Nadežda Silinale.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 
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13. augustil 75. sün-
nipäeva tähistav 
harrastuskunstnik 
Maima-Izadella Palm 
võttis pintsli kätte 
ja tegi oma esimese 
kunstikatsetuse mõ-
ned aastad tagasi.

Milvi Kapaun

Kas võib öelda, et 
pensionipõlv on kin-
kinud teile aja ja loo-
mingu?

Jah, seda võib öelda 
küll. Tööl käies poleks mul 
selleks aega olnudki. Kuns-
tiringi kutsus Eha Anier. 
No mis kunsti mina teen!? 
Ütlesin, et ei oska pliiatsit-
ki käes hoida, ma ei oska-
gi joonistada. Eha aga üt-
les, et tal ongi hea meel kui 
saab kedagi õpetada, üle-
aru targad talle ei meeldi, 
neid ei saa õpetada. Mõt-
lesin, et lähen vaatan, mis 
nad teevad. Eha pani ko-
he paberi ja värvid ette, su-
rus pintsli kätte ja ütles, et 
hakkad nüüd joonistama. 
Näitas ja seletas, kuidas te-
ha. Tegi nii öelda puust ja 
punaseks ette. Nüüd ma 
kunstiringis enam ei käi, 
maalin kodus.

Maalite koduatel-
jees?

Kas ateljeeks seda ni-
metada saab, pigem maa-
limistuba. Siin on molbert, 
õlivärvid ja kõik tööks va-
jalik. Maalin maastikupil-
te postkaartidelt ja foto-
delt. Kui töö enam-vähem 
valmis, kutsun Eha vaata-
ma. Tema annab siis nõu 
või teeb paar pintslitõm-
met. Ega mul pildid midagi 
asjad ei ole, aga see nokit-
semine mulle meeldib. Ühe 
töö kallal mõtlen ja niker-
dan mitu kuud. Talvel on 
selleks rohkem aega. Pa-
ned ahju kütte ja muudkui 
nokitsed ajaviiteks. Mulle 
kunst väga meeldib – maa-
lid, skulptuurid... Imetlen 
ikka teiste kunsti rohkem. 
Kunstnike elulugusid loen 
suure huviga.

Lugemine on teie 
lemmiktegevusi?

Jah, raamat on minu 
heaks kaaslaseks olnud 
kooliajast tänaseni. Olin 
koolis väga laisk õpilane. 
Õppimine käis nii, et jutu-
raamat oli all ja õpik peal. 
Kui mamma tuppa tuli, 
siis vaatasin õpikusse, kui 
mamma ära läks, oli jutu-
raamat jälle platsis. Mee-
les on põnev raamatusa-
ri “Looduse kuldraamat”, 
kus ilmusid seiklusjutud. 
Ega seal ei saanud lugemi-
sega pidama! Lugemishu-
vi oli suur, lugesin valima-
tult, mis aga kätte sain. Tol 
ajal oli raamatuid vähe ja 
raske saada, tuttavad ikka 
laenasid.

Missugune on hea 
raamat?

Välismaa autorite menu-
romaane ma ei loe. Nad on 
kõik nii üheülbalised, po-
le midagi köitvat. Meeldi-
vad eesti kirjanikud – Mats 
Traat, Albert Uustulnd, 
Hermann Sergo. Uustulnd 

Maalida pole kunagi hilja

kirjutab väga hästi. Tema 
raamatuid lugedes ootan 
huviga kogu aeg, et mis 
nüüd järgneb. Mahlased 
ütlemised, see saarte mur-
re mulle meeldib. Uustulnd 
kirjeldab inimest nii, et ma 
näen seda oma ettekuju-
tuses nagu ilmsi. Fantast! 
Viimane sügavaim ja liigu-
tavaim lugemiselamus oli 
Artur Erichi pseudonüü-
mi all Erika Esopi ja Ira 
Lemberi kirjutatud romaa-
nitsükkel, perekonnasaaga 
“Äikese varjud”.

Millist muusikat 
kuulate?

Kuulan klassikaraadiot. 
Klassikud on minu lemmi-
kud. Mozart, Haydn, Hän-
del, Paganini... Mozart on 
ju nii särav! Mul on suur 
vinüülplaatide kogu nen-
de muusikast. Meeldib ka 
oreli- ja liturgiline muusi-
ka. Kahjuks aga pole, mil-
lega kuulata, grammofoni 
nõel murdus ära. Vene ajal 
oli head klassikalist muu-
sikat poest saada, keegi ei 
ostnud ju neid.

M e e l d e j ä ä v a i m 
kunstielamus?

Vene ajal Leningradis 
ekskursioonil käies vaa-
tasin seal ermitaažis neid 
maale suu ammuli. Pil-
ku köitis maal “Prokljatõi 
dub” (Neetud tamm). Ei 
mäleta, kes autor oli. Esi-
plaanil suur tamm, selle 
all istus üks vanamees, ta-
gapool paistis küla.... See 
tamm oleks mind justkui 
vastu maad surunud. Sei-
sin maali ees tükk aega kui 
naelutatult. Haruldaselt 
ilus pilt!

Kas olete mõelnud, 
et oleksite võinud juba 
varem kunstitegemise 
juurde jõuda?

Jah, olen ikka mõelnud, 
et miks ma pole varem sel-
lega alustanud. Siis ma 
oleks sel alal midagi õp-
pinud. Praegu ei ole enam 
õppimise aeg. Selleks, et 
kunstiga tõsisemalt tegele-
da, peab olema ikka ülian-
dekas. Minul seda pole. Ku-
dumiskunst näiteks on õpi-
tav, head kunsti aga ei tee, 
kui annet ei ole.

Kuidas omapärase 
eesnime saite?

Sündisin Petseri lin-
nas. Olime vennaga kak-
sikud. Nimeks pandi mul-
le Maimo-Isabella. Kui oli 
vaja sünnitunnistuse dubli-
kaati, siis saadeti Petserist 
tunnistus Maima-Izadella 
nimega. Kaksikvenna tun-
nistusel oli nimi õigesti, 
kuid sünnikuupäev on mil-
legipärast 23. august. Nii 
et minu kaksikvend on mi-
nust kümme päeva noo-
rem... Ei ole tahtnud hiljem 
oma nime muuta, las ta siis 
olla.

Milline mälestus-
kild meenub lapsepõl-
vest?

Minu vanavanemad on 
pärit Võrumaaalt. Olin lap-
sena tihti Arukülas vana-
tädi hoida. Vanatädi ütles: 
“Maimo latske, joose aida 
manu ja tuu õrakasahvti ja 
nõrgutet vaara.”

Lähen aida juurde, vaa-
tan ja uurin, ei tihanud kü-
sida ka, et mis asjad need 
on. Viimaks ütlesin, et ei 
saa aru, mida tooma pi-
din. Tädi naeris kelmi-
kalt – pani mind proovile. 
Õrakasahvt on punasesõst-
ra moos ja nõrgutet vaar on 
kohupiim.

Mis on Elvas rõõ-
mustavat? Mis teeb 
murelikuks?

Murelikuks teeb, et hi-
lisööl õues ringi kolavad 
lapsed lõhuvad ja laamen-
davad linnas. Prügikastid 
ümber keeratud, mis et-
te jääb, selle kallal jõudu 
proovitakse. Ega midagi 
ilusat linnas olla ei saa, ega 
see püsti jää. Lihtsalt hale 
vaadata, kuidas niimoodi 
tehakse.

Rõõmus üllatus aga ta-
bas mind, kui läbi metsa 
kalmistule jalutades Väike-
se Väeraja avastasin! Vaa-
tan – keegi on teele selja-
toega pingi pannud! Lähen 
edasi, seal puust seenemikk 
ja jällegi pink! Raudteejaa-
ma juures avastasin imeli-
ku puu, millel juured tae-
va poole ja seal üks mehike 
näitab käega – Väike Väe-
rada. Vahvad inimesed, kes 
selle ette võtsid ja teosta-
sid! See on parim asi, mis 
Elvas viimastel aastatel 
juhtunud on.

ELVA POSTIPOISS
237, 13.08.1999

 Elvas toimus esimest 
korda Johann Straus-
si kontsertetendus 
Kuningriik. Kell 18 - 20 
oli Tema Keiserliku 
Kõrguse Aed (lauluväl-
jak) avatud piknikuks, 
kell 20 algas etendus, 
kus  astusid üles Eesti 
Poistekoor, opereti-
solistid, Vanemuise 
sümfoonikud ja lavas-
tusgrupp.

 Kuningriigi peakorral-
daja Kadri Leivategija: 
“Tundub küll, et Elva 
on just õige koht, kus 
Eestis võiks Straussi 
pakkuda. Just siin sün-
dis Straussi ühing. Siin 
on see rahulik õhustik, 
mis teeb elu kuidagi 
positiivseks, helgeks ja 
päikeseliseks.”

 Kuningriigi lavas-
taja Ain Mäeots oma 
rollist: “Tegemist on 
siiski kontserdiga, aga 
mind tõmbas kõige 
rohkem võimalus olla 
just atmosfääri loo-
jaks, anda publikule ka 
ajastust mingisugune 
pilt – läbi kostüümide, 
läbi ajalehepoiste ja pi-
rukamüüjate, läbi kogu 
atmosfääri.”

 Baaris Centrum 
pakuti Straussi ajastust 
inspireeritud roogi.

10 AASTAT

JUUBILAR Pühapäevamaalija 
Maima-Izadella Palm

Rõõmsameelne Maima-Izadella Palm armastab lilli ja 
linnukesi. Lillepeenra otsas on koht ka vanal õunapuul 
“et linnukestel oleks, kus oma tiivakesi puhata kui tal-
vel aknalauale sööma tulevad.” Foto: Milvi Kapaun
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9. augustil toimunud 
SEB 3. Tartu Rullui-
sumaratonil võitis 
laskesuusataja Ind-
rek Tobreluts Venet-
sueela rulluisuässa 
Alfredo Leon Moreno 
järel teise koha.

Milvi Kapaun

Eesti suurimal rulluisu-
üritusel oli osalejaid Ees-
tist, Lätist, Leedust, Soo-
mest, Venemaalt, Poo-
last, Saksamaalt, Rootsist, 
Ukrainast ja Venetsuee-
last kokku 1547. Neist re-
gistreerus 36 km distant-
sile 882 ja 15 km sõidule 
665. Põhisõidu 761 lõpeta-
jast oli ajaga 1:01.15,9 kii-
reim Alfredo Leon Moreno 
Venetsueelast. Eesti laske-
suusakoondislane Indrek 
Tobreluts ületas lõpujoone 
sekund hiljem. Tulemusega 
1:01.18 oli kolmas 21-aas-
tane Eesti meister kiiruisu-
tamises Danila Ruusu.

“Sel aastal oli väga tu-
gev konkurents. Eelmi-
se aasta võitja soomlane 
Teemu Ylänen, Moreno, 
Eesti paremik Keskpaik 
ja Ruusu... Arvestasin, et 
kuue hulgas tulemus oleks 
minu jaoks väga hea,” rää-
kis aasta tagasi Tartu rull-
uisumaratonil oma esime-
se rulluisuvõistluse teinud 
Tobreluts. “Oli selge, et MK 
etappidel kolme hulgas ol-
nud Moreno vastu ei saa. 
Kui Yläneniga otsustamine 
lõpu peale jääb, siis ei ole 
ka tema vastu midagi teha. 
Panin rajal kõik välja, mis 
mul oli, see oli minu jaoks 
ainus võimalus.”

Pärast seitsmendat kilo-
meetrit sõitis eest ära ka-
heteistkümne liikmeline 
grupp, 22-sekundilise aja-
vahega läks liidripositsioo-

nile Moreno. 15ndaks kilo-
meetriks oli grupp Moreno 
kinni püüdnud ja finiši suu-
nas jätkus tasavägine võit-
lus. 28ndal kilomeetril õn-
nestus grupist lahti rebida 
Indrek Tobrelutsul.

“Kõrgest kohast ma ei 

unistanud, seda suurem oli 
minu jaoks üllatus kui 8 ki-
lomeetrit enne lõppu sain 
üksinda pundist ära,” se-
letas Tobreluts. “Kilomee-
ter oli veel lõpuni, keegi jä-
rele ei tulnud. Otsustavad 
olid viimased 150 meetrit, 

kui Moreno eest ära sõi-
tis. Tema lõpukiirendusele 
polnud kellelgi midagi vas-
tu panna. Nagu püssikuul 
lendas eest ära.”

Tänavustel Eesti rull-
uisuüritustel on Indrek 
Tobreluts olnud heas hoos 
ning tema konkurentsiga 
on pidanud arvestama Ees-
ti rulluisuprofid eesotsas 
Kert Keskpaiga ja Danila 
Ruusuga. Hetkel on ta lii-
der ka neljast osavõistlu-
sest koosneva EMT Tervi-
seradade Rullituuri sarjas, 
kus enne viimast etappi ju-
hib lätlase Lauris Bitenieksi 
ees. Rulluisutamises Ees-
ti paremiku hulka tõusnud 
Tobreluts peab ala laske-
suusatamise kõrval mõnu-
saks vahelduseks. Oma sõ-
nul on tal sel alal arengu-
ruumi veel küllaga, lihvi-
mist tahab ka tehnika.

“Minu jaoks on see ala 
nii uudne, õppida on veel 
palju,” ütles Tobreluts. “Va-
rustus on küll tippklassi ta-
semel, kuid tehnilise külje 
pealt tuleb kõvasti tööd te-
ha. Lõpukiirust mul veel ei 
ole, püüan oma vastupida-
vusomadused maksimaal-
selt distantsil ära kasutada. 
Tulemusi rulluisurajal hõl-
bustab muidugi rolleritree-
ning. See kergendab kind-
lasti teekonda rulluisuta-
mises paremate tulemuste 
saavutamisel.”

SEB 3. Tartu Rulluisu-
maratoni sõitis lõpuni ka-
hel distantsil kokku 1279 
rulluisutajat. Elvalastest oli 
36 km sõidus Tiit Orlovski 
49., Heiki Mäesalu 81., 
Rainer Tobreluts 90., Ja-
nek Lessing 121., Andrus 
Kuresoo 144., Elva linna-
pea Reno Laidre 236., Il-
mar Vähi 266., Kristi Väl-
jaots 366.

5. augustil toimunud 
Eesti Karika 1/32 finaa-
lis olid Elvas vastamisi 
kohalik FC Elva II  mees-
kond ja Meistriliiga üks 
tehnilisemaid ja tugeva-
maid võistkondi Narva 
JK Trans. Kohtumist oli 
jälgima tulnud rekord-
arv pealtvaatajat – 270, 
mis on Eesti Karika 1/32 
finaalmängudes suurim. 
LIVE ülekannet www.
fcelva.ee vahendusel jäl-
gis ligi 250 huvilist.

Ettearvatult algas 
mäng Narva JK Transi 
survega ja Elva noored 
mängumehed pidid kõ-
vasti pingutama, et män-
gu tempoga kaasa liiku-
da. Viisteist minutit suu-
deti oma värav puutuma-
tuna hoida, kui  Narva 
meeskond vastased üle 
mängis ja juhtima läks. 
Kiirelt tuli ka 0:2. Nar-
va kontrollis mängu palli 
veeretades ja poolaja lõ-
puks löödi veel kaks vä-
ravat. Seisuga 0:4 läksid 
meeskonnad puhkama.

Vaheajal toimus täp-
suslöömisvõistluse fi-
naal pealtvaatajatele, kus 
võitja Oliver Avasoo Tar-
tust sai pääsme Eesti - 

Brasiilia sõprusmängule. 
Teise koha ja FC Elva fän-
nisärgi võitis Elva oma 
jalgpallipoiss Gero Mekk, 
kolmanda koha ja FC El-
va embleemiga kruusi sai 
mittejalgpallur Martin 
Järveoja.

Teine poolaeg jätkus 
Narva meeskonna kont-
rolli all. Vahepeal üri-
tas FC Elva II kontrarün-
nakutega, kuid tulutult. 
Narva lõi teisel poolajal 
veel viis väravat ja võitis 
mängu kindlalt 9:0. El-
va jalgpallurid said väärt 
kogemuse ja kohale tul-
nud pealtvaatajad mõnu-
sa ilmaga jalgpalliõhtu.  
Käesoleval nädalavahetu-
sel kohtub FC Elva II Elva 
linnastaadionil kolman-
da liiga liidermeeskonna-
ga Tartu FC HaServ.

24.-27. augustil toi-
muv jalgpalliturniir El-
va Cup 2009 tõotab ku-
juneda Eesti suurimaks 
noortejalgpalli turniiriks 
sellel suvel. Registreeru-
nud on juba 73 võistkon-
da Eestist ja Lätist.

Marek Naaris, 
FC Elva tegevjuht

Karikamängus võttis võidu 
Meistriliiga võistkond Tobreluts jättis Eesti 

tippsõitjad selja taha

8. augustil toimunud 
Pühajärve triatlonil sel-
gitati tänavused Eesti ja 
Läti meistrid pool-raud-
mehe distantsil. Eesti tu-
gevaima raudmehe Ain-
Alar Juhansoni korral-
datud võistlustel oli osa-
lejaid Saksamaalt, Soo-
mest, Lätist, Venemaalt, 
Inglismaalt, Iirimaalt, 
Jaapanist, Marokost, His-
paaniast kokku 479.

Põhivõistluse võitis ja 
Eesti meistriks tuli Kirill 
Kotšegarov. 1,9 km uju-
mise, 90 km rattasõidu 
ja 21 km jooksudistant-
si läbimiseks kulus võit-
jal veidi üle nelja tunni – 
4:13.20,6.

Priit Ailt (4:22.31,3) 
tuli teiseks Sidney olüm-
piamängude hõbeda-
mehe sakslase Stephan 
Vuckovici (4:23.49,0) 
ees. Võistluste korral-
daja Ain-Alar Juhanson 
oli neljas (4:27.02) ja sai 
Eesti meistrivõistluste ar-
vestuses kaela pronksme-
dali.

Naistest võitis Rachel 
Joyce Suurbritanniast 

ajaga 4:48.31,4. Eesti 
meistritiitli võitis Alma 
Sarapuu ajaga 5:16.21,4.

Võistkondade arvestu-
ses oli kiireim Kestvus-
sport.ee meeskond koos-
seisus Eero Raudsepp, 
Raimo Raudsepp ja Elar 
Vulla ajaga 4:02.52,4.

Lühivõistluse (190 m 
ujumist, 9 km rattasõi-
tu, 2 km jooksu) parim 
mees harrastajate võist-
lusklassis oli Elva suu-
saklubi kasvandik, Ote-
pää Audentese suusakoo-
li õpilane Rando Kaljuvee 
tulemusega 31.52,8.

Cevin Anders Siim või-
tis C vanuseklassis ajaga 
37.16,0 hõbemedali. 190 
m ujus ta 3.07, jalgratta-
distantsi 9 km läbis aja-
ga 23.59,1 ning jooksis 
2 km ajaga 10.09,9. Või-
tis Moskva poiss Vasily 
Krestyaninov ajaga 
36.01,7 (alade tulemused 
3.16,4; 24.01,8; 8.43,5).

Johannes Sikk oli 
D klassis viies, Johan-
na Hendrikson C klassis 
kuues.

EPP

Siim ja Kaljuvee võitsid medalid 
Pühajärve tratlonil

5. juulil Peterburis toi-
munud nelja spordikooli 
sõpruskohtumisel osalesid 
Tartu Kalevi kergejõustiku-
kooli võistkonna koossei-
sus ka Elva kergejõustikla-
sed. Alvar Annuk saavutas 
kaks neljandat kohta – 800 
m jooksus ajaga 2.17,1 ja 
kaugushüppes tulemusega 
5.15. Robert Jakob Oetjen 
jooksis 800 m ajaga 2.21. 
Tanel Kaseorg sai 1500 m 
jooksus aja 4.47. Kris Kure-
soo jooksis 100 m 12,21ga. 
Tartu võistkond saavutas 
kokkuvõttes teise koha.

14.-15. juulil toimu-
sid Rakveres Eesti noorte 
meistrivõistlused A ja B va-
nuseklassile.

Nooremate seas jäi Al-
var Annuk napilt medalita. 
800 m jooksus oli ta isikli-
ku rekordiga 2.11,80 neljas, 
400 m jooksus sai isikliku 
rekordiga 57,49 seitsmenda 
koha. Kati Juurik parandas 

kolmikhüppes 10.54ga tub-
listi oma isiklikku rekordit, 
tulemuseks viies koht. Kõr-
gushüppes oli ta 11. tule-
musega 1.45.

A klassis oli Tanel Kase-
org 1500 m jooksus 13. aja-
ga 4.43,10 ja 800 m jook-
sus 18. isikliku rekordiga 
2.14,56. Kris Kuresoo jook-
sis 100 m isikliku rekordiga 
11,88 ja oli 17., 200 m jook-
sus sai ta 3,5 m/s vastutuu-
lega joostes ajaks 25,03. 
Nii Tanel kui ka Kris võist-
levad A klassis ka järgmisel 
hooajal.

6. augustil toimusid Tõr-
va linna lahtised kerge-
jõustikumeistrivõistlused, 
kus osales ka OM pronksi-
mees kettaheites Aleksan-
der Tammert. Tema võidu-
tulemus Tõrva võistlustel 
oli kõrgest klassist – 62.40

C vanuseklassis sai kolm 
alavõitu Heiros Jaanus Si-
nimäe. 60 m jooksis ta aja-

ga 7,6 ja tegi isikliku re-
kordi 300 m jooksus (41,9) 
ning odaviskes (47.18). 
Kaksikvõidu 60 m ja 300 
m jooksus tõi Elvasse Alari 
Pennar, ajad vastavalt 8,1 
ja 46,6.

Tüdrukute B klassis või-
tis Kati Juurik 300 m jook-
su ajaga 47,8. Teise koha 
sai ta 60 m jooksus (8,7) ja 
kaugushüppes (4.40). Eleri 
Raamat sai hõbemedali 
300 m jooksus ajaga 48,8 
ja pronksmedali 60 m jook-
sus ajaga 8,9. Alvar Annuk 
võitis 300 m jooksu ajaga 
40,8 ja odaviske (500 g) 
tulemusega 42.96, mis on 
tema isiklikud rekordid.

A võistlusklassi poi-
sid Tanel Kaseorg ja Ergo 
Tamm võistlesid meeste 
klassis. Tanel võitis 1500 
m jooksu ajaga 4.52,2, oli 
100 m jooksus ajaga 13,1 
kuues ja kuulitõukes 12. 
Ergo Tamm parandas oma 

senist odaviskerekordit ko-
guni üheksa meetriga, len-
nutades 800 grammise vis-
kevahendi peaaegu poole-
saja meetri joonele, tule-
museks 49.53. Tasuks hõ-
bemedal ja õnnitlused ka 
Aleksander Tammertilt. 
Kettaheites oli ta 28.30ga 
üheksas ja kuulitõukes 11. 
Naiste seas võitis Anni Ku-
resoo 100 m jooksu ajaga 
12,9, kuulitõukes oli ta kol-
mas.

Kergejõustikusuvi jät-
kub Rukkilillemängude-
ga 23.-24. augustil Võrus, 
Fred Kudu mitmevõistlu-
sega 5. septembril ja Elva 
lahtiste meistrivõistluste-
ga septembris. Kaugel pole 
ka sügisjooksusarjaetapid. 
Käimas on Elva Jooksusari, 
mille II etapp toimub 16. 
augustil. Sportlikku suve 
jätku kõigile!

Margit Aidla,
treener

Noorte kergejõustikusuvi

Indrek Tobreluts oli mullu kiireim ka kodusel Peedu-
Elva kergliiklusteel peetud  võistlussarjas Elva Rull. 
Foto: Kayvo Kroon

Koduväljakul toimunud Eesti Karikasarja kohtumi-
ses tuli Elva jalgpalluritel alla vanduda Meistriliiga 
ühele tugevamale võistkonnale Narva JK Trans. 
Pildile jäid FC Elva II mängijad Priit Pastak (8), Karl 
Bussov (4), Veiko Kütt (6) ja Rando Kuus (5). Foto: 
Taavi Kors
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa lõhutud küttepuud koju-
toomisega. 510 4498

Müüa lõhutud küttepuud (30-50 
cm) ja küttepuud 3m. Vedu tasu-
ta. 525 1588

Müüa küttepuid (kask, lepp) ko-
jutoomisega. 5353 0668

Müüa sise- ja välisvoodrilauda, 
saunavoodrit. Vedu. Tel. 5650 
7888 www.profiillaud.ee

Müüa sise- ja välisvoodrilauda. 
Hööveldatud puitmaterjal. Höö-
veldus- ja saekaatriteenus. Ehi-
tuslik saematerjal Annikorus. Tel. 
5664 1191 info@balticloghouses.
ee

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Valge diisel. 513 2927

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Elva Hinnapommis Heldur Jõgi-
oja eluromaan Lootuste varjud, 
laulikud 100 ja 170 seltskonna-
laulu ning helikandjad soodus-
hinnaga. Ilmumas on Kaika Lai-
nest Vangani 4. raamat + DVD

Pubi Elvas vajab koristajat-
köögitöölist. Tel. 504 9035, 730 
3616

Ehitusprahi (eterniit ja klaas), 
kodutehnika ja mööbli äravedu. 
513 2927

Baltic Roof Service teostab ka-
tuse- ja fassaaditöid. 5562 0678 
www.brs.ee

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

Tänavakivide paigaldus, haljas-
tus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Ehitus- ja remonttööd. 5353 
6160

Aedade ja terrasside ehitus. 
5675 3918

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Ohtlike puude langetamine, võ-
salõikus. Tel. 5810 8597

Elektri- ja nõrkvoolutööd, san-
tehnilised tööd, muru niitmine. 
www.mano.ee. Tel. 520 8970

Pottsepatööd. 5348 0240

Müüa Elvas maja I korrus 
– 3 tuba, köök, veranda, ahiküte, 
puukuur, kelder, saun, osa aiast, 
õu. Tel. 5624 2181

Soovin üürida 2-toal. keskkütte-
ga korteri. 5811 5096

Üürile anda 3-toal. mugavuste-
ga korter. 5668 3405

Annan üürile 3-toalise kõigi 
mugavustega korteri Elva kesk-
linnas. 5662 2668

Korter Elvas. 5556 4040

Vahet. ahik. korter 46 m² mug. 
väiksema vastu. 5803 0330

Müüa tõukoera (chihuaua) kutsi-
kad. 524 5758

Kallist ema, vanaema ja õde
ENDLA TOMSONI

03.11.1933 – 06.08.2009
leinavad omaksed

Südamlik kaastunne 
Astrale perega kalli õe
ENDLA TOMSONI

kaotuse puhul.
Perekond Sule, Salme ja Elmut

Tunneme kaasa 
Eha Jaanimetsale 

laste ja lastelastega 
kalli venna

OLEV JAANIMETSA
surma puhul.

Klassikaaslased 
Erumäe kooli 

1964.a lennust

Elva linnas on ca 
1650 elamut, kelle-
dest 236 on kodus 
linna vesi ja  kanali-
satsioon, samas roh-
kem kui 1400 maja-
pidamist peavad veel 
täna kuidagi teisiti 
hakkama saama.

Reno Laidre, 
linnapea

Miks on linna kanalisat-
sioon hea? Mida head toob 
kaasa linna veega liitumi-
ne?

Reovee äravedamine on 
kallis. Suurematel pere-
kondadel kulub selle tee-
nuse tellimisele ligi tu-
hat krooni kuus, samas kui 
reovee linna kanalisatsioo-
ni juhtimine oleks korda-
des odavam.

Paljud heitvee kogumis-
mahutid on katkised, hal-
vimal juhul juhitakse heit-
vesi sootuks otse looduses-
se. Selline tegevus reostab 
keskkonda ja on täiesti lu-
bamatu.

Linna kanalisatsioon, 
kui see ehitatakse korrali-
kult ja kui seda opereeri-
takse nõuetekohaselt, on 
äärmiselt mugav. Kunagi ei 
pea mõtlema sellele, millal 

kogumismahuti täis saab ja 
puudub ebameeldiv lõhn 
koduaias.

Ühisvee ja -kanalisat-
siooniga liitunud kinnistu-
te ja seal asuvate majade 
hind kerkib, inimesed saa-
vad suurema vara omani-
keks. 

Uutes torustikes saab 
voolama kontrollitud ja 
puhas vesi, mis on vajali-
ku surve all. Vee olemasolu 
ei sõltu enam põuast nagu 
see on kaevude puhul, sa-
muti ei sõltu vee kvaliteet 
kevadisest tulvaveest.

Ehitus tekitab 
ebamugavusi

Lähimad aastad on Elva 
linnas mõistmist ja kannat-
likkust vajavad. Liiklus on 
häiritud, teed ja tänavad 
tolmavad. Vaatamata selle-
le, et Elva linn pole tööde 
tellija, ehituslepingud sõl-
mib AS Emajõe Veevärk, 
teeme kõik selleks, et ehi-
tuse periood oleks võimali-
kult vähe valuline. 

Torutööd sunnivad 
linna “püksirihma 
koomale tõmbama”

Viimaste aastate eelar-
ved on Elva linn koostanud 
teadmisega, et tuleb lähe-

nevate torustike ehitustöö-
de kaasrahastamiseks kok-
ku hoida ja reserve varuda. 
Tänu eelnevale saavad to-
rustike ehitustööd kenas-
ti jätkuda ka tänases tulu-
de vähemlaekumise tingi-
mustes.

Kui vee- ja kanalisat-
sioonitorustikud saavad 
ehitatud, siis on ka linna 
laenukoormus maksimu-
mis. Samas asjaolu, et 99% 
linnaelanikest saavad kol-
me ja poole aasta jooksul 
puhta vee majja ja võima-

luse juhtida heitvesi ühis-
kanalisatsiooni, on vägagi 
pingutamist väärt. Majapi-
damisi, kes 2013. aasta lõ-
puks linnatorustikega liitu-
da ei saa, jääb Elva linna 
alla kümne.

Puhas vesi ja ühiskanalisatsioon 
peavad jõudma kõigini

Sügav kaastunne Mallele 
kalli abikaasa

VELLO REIMALI
kaotuse puhul.
Annika ja Irina

Sügiseks jõuab Facio Elvas vee- ja kanalisatsioonitrasside rajamisega Kesk tänavale 
välja. Foto: Kersti Koosa
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